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خیلی از موارد چیزهایی را می نویســیم و می گوییم که ســبب رنجش 
دوستان و خوشحالی دشمنان می شود؛ چگونه باید این نقیصه را رفع 
کنیم؟ نباید از اینکه امروز شایعه یا مطلبی در قبال فردی منتشر شد 
و آبروی او ریخت، خوشــحال باشیم.« محسنی اژه ای درباره وضعیت 
امنیت روانــی در جامعه گفت: »امروز وضعیــت امنیت روانی جامعه 
خوب نیست؛ این امنیت را چه کسی به هم می زند؟ این امنیت از کدام 
ناحیه به هم می خورد؟ آیا در همه این موارد دشمنان دخیل هستند؟ 
آیــا همه این موارد از ناحیه یک طیف خــاص صورت می گیرد؟ بدون 
تردید در وهله نخســت باید رفع عیوب و نواقص را از خودمان شــروع 
کنیم و همگان را در حفظ و تقویت امنیت روانی جامعه یاری رسانیم. 
در خیلی از مواقع خود ما از طریق رسانه ها و تریبون هایی که در اختیار 
داریــم امنیت روانی جامعه را مخدوش می کنیم لذا در این زمینه باید 

بسیار مراقب بود.«
رئیــس قــوه قضائیه راجــع به وضعیــت هیئت منصفــه دادگاه 
مطبوعات اظهار داشــت: »قطعاً هم به لحاظ تجربی و هم به لحاظ 
قانونی، استقرار هیئت منصفه در دادگاه مطبوعات امری مفید و نافع 
است؛ البته ممکن است شما به عنوان اصحاب رسانه معتقد باشید 
که باید در تعداد یا نحوه تعیین اعضای هیئت منصفه تغییراتی ایجاد 
شــود که در این زمینه هم حتماً از نظرات شــما استقبال می شود و 
برای دور جدید هیئت منصفه می توان با بررسی نظرات و پیشنهادات 
جدید، تصمیم گیری شــود.« رئیس قوه قضائیــه خطاب به مدیران 
رسانه ها گفت: »کلیه نامه های مردمی واصله به دفاتر رسانه ای تان را 
به مرکز ارتباطات مردمی قوه قضائیه برسانید و ما تمام تلاش خود را 
خواهیــم کرد تا در حد توان و مقــدورات قانونی به این نامه ها ترتیب 

اثر دهیم.«
اژه ای با اشاره به وضعیت حجاب در کشور و لایحه عفاف و حجاب، 
خاطرنشان کرد: »در قضیه عفاف و حجاب وضع خوبی نداریم؛ اگرچه 
در این رابطه یک سلسله اقداماتی انجام شده، اما هنوز به نتیجه نهایی 
نرســیده ایم؛ تاکید بنــده از همان ابتدا آن بود کــه باید با به کارگیری 
قوانین فعلی )قوانین ناظر بر مســئولیت اتحادیه ها، صنوف، اماکن 
و...( در راســتای بهبود وضع عفاف و حجاب اقدام کنیم. در فروردین 
ســال گذشته من جلسه ای را با حضور مسئولان ذی ربط در این حوزه 
تدارک دیدم و در آن جلســه، کلیه قوانین موجود ناظر بر بهبود وضع 
عفــاف و حجاب را احصاء و ابــلاغ و تاکید کردم که چنانچه به همین 
قوانین موجود عمل شود، مشکلات این حوزه تا میزان مؤثری مرتفع 
می شود؛ علی ایحال در شورایعالی انقلاب فرهنگی، قوه قضائیه مکلف 
به تدوین لایحه ای در این رابطه شــد و ما لایحه ای معطوف به هدف را 
در ۹ ماده تنظیم کردیم که آن ۹ ماده در دولت به ۱۵ ماده و در مجلس 
به ۷۱ ماده تبدیل شد و هنوز هم به سرانجام نرسیده است؛ علی ایحال 
کماکان معتقدم که با عمل به همین قوانین موجود، می توان وضعیت 
عفــاف و حجاب را تا قبل از تصویب قانون مربوطه در این حوزه بهبود 
بخشید.« اهمیت و کارکرد رسانه در جامعه، رعایت انصاف و صداقت 
در تنظیم اخبار، لزوم هوشــیاری در برابر توطئه های دشمن از جمله 

دیگر مسائل مطرح شده توسط اژه ای بود. 

همچنین در این مراسم پدرام پاک آیین، نماینده مدیران مسئول در 
هیئت نظارت بر مطبوعات با بیان اینکه هم اکنون تصویر قوه قضائیه 
نزد رســانه ها یک قوه قضائیه مستقل اســت، گفت: »امروز مشاهده 
می کنیم که اصحاب رسانه، احســاس امنیت قضایی دارند. ضرورت 
دارد که بیش از پیش، از ظرفیت رسانه ها در مقوله ارتقاء دانش حقوقی 

و آگاهی های قضایی جامعه استفاده شود.«

نقد و نظر مدیران رسانه �
براساس گزارش خبرگزاری میزان - وابسته به قوه قضائیه - ۲۴ نفر 
از مدیران رســانه ها در این نشســت به بیان دیدگاه ها و انتقادات خود 

پرداختند. 
مصطفیکواکبیان،مدیرمســئولروزنامهمردمسالاری راجع 
به مســئله زمین مربوط به حوزه علمیــه اُزگُل و کاظم صدیقی گفت: 
»ضــرورت دارد قــوه قضائیه در خصــوص آن دســته از پرونده هایی 
که افکار و اذهــان عمومی را درگیر خود می کنــد، در زمان مقتضی، 
توضیحات لازم و مبســوط را ارائه دهد. انتظار است در رابطه با مسئله 

اُزگُل چیزی هم قوه قضائیه بگوید، مردم انتظار دارند.«
بهروزبهزادی،مدیرمســئولروزنامهاعتماد، در این جلسه از 
برخی نگاه های ســلیقه ای در هیئت منصفه دادگاه مطبوعات انتقاد 
کرد. بهزادی درباره وجود اختلافات گسترده در جامعه ایران گفت: »به 
عقیده من تمام مشکلات کشور ناشی از اختلافات میان مطبوعات، 

جناح ها، سیاسیون و مردم عادی است.«
مسعودحیدری،مدیرعاملایلنا)خبرگزاریکارایران( در این 
جلسه با اشاره به اعتراضات و اعتصابات کارگری در یک سال گذشته، 
بــه انتقاد از برخوردها بــا این اعتراضات و اعتصابــات، گفت: »نباید 
شــرایط به نحوی باشد که صنف کارگران، اجازه برپایی تجمع در برابر 

نهاد ها و سازمان های تصمیم گیر را نداشته باشند.«
علیرضابختیاری،مدیرمسئولدنیایاقتصادمسئله فسادهای 
بزرگ را مورد توجه قرار داد و اظهار کرد: »علاوه بر برخورد های قضایی 
عدلیه با مصادیق فساد، ضرورت دارد دستگاه قضایی اهتمام ویژه ای 
برای تبیین علل و ریشــه های اصلی شــکل گیری این فساد ها داشته 

باشد.«
مصطفیفقیهی،مدیرپایگاهخبریانتخاباز فشارهای دولت 
بر این رســانه گلایه کرد و گفت: »ما از قوه قضائیه می خواهیم که در 
کنار رسانه ها باشــد و اجازه ندهد اقدامات برخی بخش ها، به حذف 

رسانه های مستقل ختم شود.«
علیاحمدنیا،مدیرمسئولاصلاحاتنیوزبه منافع ملی اشاره 
کرد و گفت: »مردم کشور ما تفاوت میان مسئولی که اقدامات نمایشی 
انجــام می دهد با مســئولی که در جهــت منافع مــردم و انقلاب گام 

برمی دارد را، به وضوح احساس می کنند.« 
علیاصغرشفیعیان،مدیرانصافنیوزضمن انتقاد از خبرگزاری 
میزان به عنوان خبرگزاری رســمی قوه قضائیه گفت: نباید شرایط به 
نحوی باشــد که دستگاه قضا در برابر اتفاقات و رخداد هایی که پیش 

می آید، صرفاً عکس العمل های واکنشی از خود نشان دهد. 

یاد

  عزیز دلمان دکتر ســیده زهرا شجاعی به سوی مرگ شتافت، درحالي که 
نگرانِ فردا بود، نگرانِ زیســت انســانی و عادلانه عاری از خشونت، برای 
مردم، خصوصاً زنان کشورش بود. او در اوج نگرانی با نگاه ژرف و عمیقش 
همیشه سرود امید را زمزمه می کرد تا مردم را از غلبه یأس و ناامیدی مطلق 

در زندگی برحذر دارد و از غم های جامعه بکاهد. 
  اســتاد و یار روزهای ســخت مان ناباورانه به ســوی آسمان پر کشید، 
ثانیه هــا در ایــن چند روز انــگار دور باطل می زنند و زمان بــرای آنها هم 
حوصله  بر شــده. لحظات برای ما که همیشــه پای درسش می نشستیم 
غمبار و پر از هیچ است. تن مان سرد شده و باران اشك امان مان نمی دهد. 
خدایا تو می دانی که چه زجرآور اســت ماندن بدون او که لحظه به لحظه 

حیاتش، برایمان سرمشق زندگی بود.
  هنوز طنین صدای دلنشــین او را در گوش مان احساس می کنیم که 
چه زیبا قرآن را برایمان تفســیر می کرد و در اوج ناامیدی های زمانه امید 
را برایمان تبیین می کــرد. با الهام از درس های گُهربــار قرآن ناامیدی را 
مذمت می کرد، همان طور که خداوند در آیه ۸۷ سوره یوسف می فرماید: 
»همانــا جز گروه کافران، کســی از رحمــت خدا ناامید نمی شــود.«   او 
قرآن پژوه و مفسری آگاه به زمان و اقتضائات زمان بود. عصاره انسانیت، 
الگوی اخلاق و خوشرویی، نماد عینی صداقت، مظهر ایمان و اسطوره 
مقاومت در برابر نامهربانی های روزگار بود. از حضور ذهنی فوق العاده در 
پاسخگویی به سوالات برخوردار بود. دردآشنایی که راه های کاربردی برای 
درمان دردهای جامعه داشت. او در مناصب اجتماعی از وزارتخانه تا نهاد 
ریاست جمهوری در احیاء حقوق تضییع شده زنان همراه و یاور آنها بود و 
در کنفرانس ها و جامعه بین المللی به عنوان یک زن مســلمان نگاهی نو 
نسبت به حقوق و  فعالیت اجتماعی زن را مطرح و ظرفیت بی بدیل زنان 
ایران برای هموار نمودن مســیر توســعه را بیان می کرد. به قدمت تاریخ 
قوانین و تجارب ارزشمند برای امروز و فردای زنان کشور از خود به ودیعه 
گذاشت و همه نامهربانی ها را به جان خرید تا برای زنان ایران بستر زیستِ 
عزتمندانه را فراهــم کند.   محمود احمدی نژاد کــه در نگاه همفکرانش 

معجزه هزاره سوم لقب گرفت! وقتی بر مسند ریاست جمهوري تکیه زد، 
معاونت زنان دولتش که برتر از خود را بر نمی تابیدند و زنان را فقط خورشید 
خانه می دانستند؛ خورشیدی که فاقد حقوق اجتماعی بود، با همین نگاه 
بود که در دولت احمدی نژاد همه مستندات حوزه زنان در دوران تصدی 
دکتر زهرا شــجاعی به عنوان مشاور رئیس جمهور و رئیس مشارکت های 
امور زنانِ دولت ســیدمحمد خاتمی را پودر کردند تا شاید بتوانند زنان را 
در پستوها نگه دارند! غافل از اینکه زنان تحول آفرین ایران راه بی بازگشت 
را برگزیده و حافظه آنها به قدمت تاریخ دانش و تجارب را در خود ضبط و 
ثبت نموده و در این میان نیز تکنولوژی هم به مدد آمد و این سرمایه بزرگ 

زندگی اجتماعی زهرا شجاعی را در قلب تاریخ ثبت و ضبط کرد.
  دکتر سیده زهرا شجاعی سیاستمداری مصلح و انسانی اخلاق مدار، 
مدیــری مدبر و کاردان و کارآزموده و مصداق عینی رجال سیاســی بود. 
تنگ نظــران جزم اندیش یارای درك و تحمل وی را به عنوان کاندیداتوری 
ریاست جمهوری نداشتند و ردصلاحیت اش کردند. این بانوی مدیریت، 
سیاست و اخلاق، به برکت فضای خانوادگی از سرچشمه تعالیم اسلامي، 
معنوي، عقلاني، اخلاقی و علمی برخوردار بود و همین باعث شد که با 
کاروان تعالی همراه شــد و در مسیر رشــد و تعالی گام نهاد و دل به خدا 
بست.   زهرا شــجاعی انســانی خیراندیش بود که منافع عمومی برایش 
ارجحیتِ تام داشت، به همین دلیل از خود رها شد و ساده زیستی برگزید 
و نیازهایش فراتر از آزهای زمینی بود، این شد که اسارت در جسم مادی را 
تاب نیاورد و در آستانه لیلة القدر و شب نزول قرآن سیاهی شب را شکست 
و بر اوج آسمان صعود کرد و به نور مطلق پیوست و به عشق دیدار با معبود 

از زمین کنده شد و به دریاي بیکران روح خدایی پیوست.
  او  عزتمندانــه زیســت و بعد از تحمل یــک دوره بیمــاری که بخش 
عمــده آن ریشــه در فشــارهای روزگار از جانب نااهلان حق ســتیز بود، 
جان به جان آفرین ســپرد. کاش آنهایی که او را نه تنها برای کاندیداتوری 
ریاست جمهوری بلکه برای دبیرکلی مجمع زنان اصلاح طلب، حزبی که 
خود پایه گــذار آن بود، ردصلاحیت اش کردند، بودند و می دیدند چگونه 
عزتمندانه توسط موج عظیم مردمی تشییع شد و در سوگش همه غم را در 

آغوش گرفته و اشک ریزان با پیکر مطهرش وداع می کردند.
خدایا می دانی که ماندن بدون او برایمان خیلی سخت و دشوار شده 
است، در چنین شرایطی »حضور داشتن مان« خود غیبت است! حیف 
و هزار حیف که چه زود از کنارمان رفت. در نبودش پشــت مان شکسته و 

غمی سنگین در سینه مان نشسته! اما اگر تقدیر تو صبر ماست، لبیك!

درباره زهرا شجاعی که در روزهای نوروز درگذشت
  مصلح مدافع زنان
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کرد: »شــما بایــد بگویید که دلار هیــچ ربطی به کالاهای کشــور ندارد. 
کالاهای اساســی با ارز ترجیحی و بقیه کالاها با ارز مبادله ای وارد کشــور 
می شــود. ارز ترجیحی و مبادله ای همان قیمت است. پس دلار 6۵ هزار 
تومانی هیچ تاثیری در کالاهای کشور ندارد.« عنابستانی افزود: »اما قرار ما 
با آقای رئیســی این بود که نخ اقتصاد از دلار قیچی شــود. بخشی از این 
موضوع به فضای رسانه ای مربوط است و بخش  های دیگر به سیاست های 
اشتباه ارزی دولت برمی گردد. اگر قیمت دلار تحت کنترل بوده و به قیمت 
واقعی کاهش یابد، باید حجم دلار در کشور افزایش یابد. در صورت افزایش 
میزان صــادرات، حجم دلار افزایــش می یابد. اما در حال حاضر مســیر 
سیاســت های دولت بر محدود کردن مرتب و دائمی صادرات و تســهیل 
واردات اســت. نتیجه این است که حجم دلار کاهش می یابد و قیمت آن 
افزایش می یابد. دولت سیزدهم در سال اول صادرات را تسهیل کرد اما به 
سیاســت های دولت روحانی بازگشــت. دولــت در مدیریت وضعیت دلار 
سردرگم است و اینکه رئیس بانک مرکزی بگوید من مسئول مدیریت قیمت 
ارز نیستم نیز اشتباه است. درست است که برخی دلایل اقتصادی خارج 
از کنترل بانک مرکزی اســت و باعث افزایش قیمت دلار می شــود اما در 
شاکله دولت، مرکز تنظیم سیاست های ارزی، در دست رئیس بانک مرکزی 
اســت و او باید سیاست های ارزی دولت را تعیین و مدیریت کند تا کنترل 

بازار غیررسمی نیز به دست بانک مرکزی بیفتد.«

خرید کالا با ارز آزاد �
احدآزادیخواه،نمایندهملایردرمجلسدر واکنش 
به اظهارنظر فرزین، رئیس بانک مرکزی، به هم میهن 
گفت: »دفاعیات رئیس بانک مرکزی درباره بازار سکه و 
ارز کارشناســانه بود اما قابل دفاع نبود. اینکه بگوییم 
کالاهای وارداتی با ارز ترجیحی و مبادلاتی وارد می شود، بنابراین با ارز آزاد 
کاری نداریم، حرف درســتی نیست.«او افزود: »اگر مســئولان با ارز آزاد 
کاری ندارنــد، مــردم بــا آن کار دارند. مــردم کالا را بــه ارز آزاد خریداری 
می کننــد. اقتصاد و بــازار با لرزش هــا و تکانه های نــرخ ارز آزاد مدیریت 

می شود.«

مشکلات ارزی کشور با سخنرانی حل نمی شود �
ذبیحاللهاعظمی،نماینــدهجیرفتدرمجلس با 
اشاره به جلسه هیئت دولت و مجلس درباره وضعیت 
ارز به هم میهن گفت: »این جلسه خروجی ای نداشته 
و چیزی به ســفره مردم نمی افزایــد. نتیجه ای که در 
سیاســت های کلان تاثیرگذار بوده و باعث کاهش قیمت دلار شود نیز در 
این جلسه مطرح نشد. آقای رئیس جمهوری می گوید باید نهادهای تورم زا 
کنترل شوند. اما با گفتن یا دستور این اتفاق می افتد؟«او تاکید کرد: »آقای 

قالیباف و یکی از نمایندگان این موضوع را گوشزد کردند که باید مجلس و 
دولت یک جلســه علنی یا غیرعلنی درباره افزایش قیمت ارز به ویژه دلار 
برگزار کنند. به احتمال زیاد سه شــنبه هفته آینده این جلسه برگزار شود. 
مردم منتظر اقدام درســت و به موقع مجلس و دولت هستند. با سخنرانی 
مشکلات ارزی کشور حل نمی شود.« اعظمی افزود: »امیدوارم این اتفاق 
نیفتد اما پیش بینی بدبینانه این است که امسال دلار نوسان های افزایشی 

خواهد داشت.«

دولتمردان کوتاهی ها را به گردن یکدیگر نیاندازند �
محمدســرگزی،نمایندهزابــلوزهکدرمجلس 
دربــاره افزایش قیمت ارز و واکنش دولت به آن، تاکید 
کرد: »متولیان در حوزه ارز باید برنامه خود را تشــریح 
کنند که مانع از افزایش قیمت ارز می شود، عوامل مؤثر 
بر این افزایش را نیز توضیح دهند و بیش از این، تقصیرات را به گردن عوامل 
خارجی و داخلی نیاندازند.« او افزود: »متاســفانه در بین متولیان، توپ 
کوتاهی ها به زمین دیگری انداخته می شود. اما متولی آن نیز دولتی است. 
به عنوان مثال وقتی از عدم اخذ مالیات خانه های خالی سوال می کنیم در 
پاســخ می گویند وزارت نیرو همکاری نمی کند. سوال مهم این است که 
وزارت نیرو در یک کشــور دیگر فعالیت می کند یا خارج از دولت است که 
همکاری نمی کند؟ درباره ارز نیز این مشــکل وجــود دارد. بانک مرکزی 
اعلام می کند که کنتــرل این بازار بر عهده وزارت اقتصاد اســت و وزارت 
اقتصاد هم می گوید وظیفه من نیست و دیگران با ما همکاری نمی کنند. 
این ادبیات در فضاهای حکمرانی مرســوم نیست. به دولتمردان توصیه 
می کنم از ایــن ادبیات برای توجیه عدم موفقیت در یک حوزه اســتفاده 
نکنند. اول عوامل عدم موفقیت را ریشه یابی کنند و سپس درصدد رفع آن 
برآیند.« سرگزی با اشاره به اینکه دولتمردان باید صادقانه با مردم صحبت 
کنند، گفت: »مردم امروز بیش از اینکه نگران قیمت حال اجاره بها، دلار، 
مســکن و کالاهای اساسی باشند، نگران فضای مبهم آینده هستند. اگر 

برای مردم این فضا روشن شود، براساس آن برنامه ریزی می کنند.«
این نماینده مجلس در پاسخ به این سوال که ما که انتظار کاهش قیمت 
ارز را داشتیم با اظهارنظر سخنگوی دولت باید منتظر افزایش ۷ برابری آن 
باشیم؟ گفت: »تمام دولت ها با شعار بهبود معیشت مردم روی کار آمده اند. 
ما می گوییم باید در این مباحث حال مردم را بهبود بخشیم. برای دستیابی 
به حال خوب مردم باید برنامه ای مدون داشت. اگر عواملی خارج از اراده 
دولت ســبب افزایش قیمت ارز شده، باید با مردم در میان گذاشته شود و 
برنامه حذف این عوامل در رسانه ها تشریح شود تا فضای ذهنی مردم برای 
آینده روشن شود.« سرگزی نیز اعلام کرد که مجلس و دولت جلسه ای در 
خصوص ارز در هفته آینده برگزار خواهند کرد اما این بار این جلسه علنی 

خواهد بود و اهالی رسانه ها نیز توضیحات دولت را می شنوند.

محمدرضا ثقفی
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